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 לפרסומים והקדשות בעלון ובאתר: 026461302 
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ההכנסות קודש למכון מאיר 

תוכן המודעות באחריות המפרסם בלבד 

בהוצאת

ע"ש אליעזר מאיר ליפשיץ הי"ד

בס"ד • ז אדר א ה'תשפ"ד שבת פרשת תרומה • גליון 1447 • נא לשמור על קדושת הגליון

יהדות באהבה
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 נכון לעכשיו 
הרב דב ביגון ראש מכון מאיר

"ועשו לי מקדש ושכנתי בתוכם" )שמות כה ח(. מפרש רש"י: ועשו לשמי בית 
קדושה. בית שהקדושה והשכינה מתגלה בו. 

המשכן ובית המקדש אינם רק בית קדושה לכלל ישראל ולעולם כולו, אלא כל 
אדם ואדם הוא בבחינת "בית מקדש", וצריך לבנות ולשמור את עצמו כשם שבנו 
את המשכן והמקדש. וכדברי ר' חיים מוולוזין זצ"ל: "תדעו שכל תכלית רצוני 
בתבנית המשכן וכל כליו, רק לרמז לכם שממנו תראו וכן תעשו אתם את עצמכם, 
שתהיו אתם במעשיכם הרצויים כתבנית המשכן וכליו, כולם קדושים, ראויים 
ומוכנים להשרות שכינתי בתוככם ממש זהו 'ועשו לי מקדש ושכנתי בתוכם'. 
ככל אשר אני מראה אותך את תבנית המשכן ואת תבנית כל כליו וכן תעשו' 
)שמות כה ט(. תכלית כוונתי שכן תעשו את עצמכם" )נפש החיים, שער א פ"ד(. 

נכון לעכשיו, יש ללמוד מבניין המשכן כיצד לבנות את חיי הפרט, חיי המשפחה 
וחיי האומה, באופן שהשכינה, שאור ה' יתברך יתגלה בהם. לדוגמא: לבו של 
המשכן בקודש הקודשים הוא ארון העדות שבו מונחת התורה הקדושה ולוחות 
הברית, ומעליהם הכפורת עם הכרובים "פניהם איש אל אחיו" )כה כ(. כך גם 
בחיי הפרט, במשפחה ובאומה, לימוד התורה וקיומה צריך להיות במרכז החיים, 
במרכז הבית הפרטי והלאומי. הכרובים המביטים זה אל זה מרמזים לנו על 
הכפרה ועל הסליחה ומעל הכל על האהבה שצריכה להיות בתוכנו, בבתינו 
ובעמנו. כמו שהאוהבים מביטים זה אל זה ואינם מפנים עורף, כך גם אנו בחיי 
הפרט ובחיי הכלל, צריכים להביט זה אל זה ולאהוב זה את זה. במיוחד בימים 
הללו כשמתנהלת מלחמה נגד החמאס, אשר התנפלו עלינו ורצחו מאות יהודים 
וחטפו רבים במטרה להראות לעולם שאפשר להתגרות במדינת ישראל, כמעשה 
עמלק שנכנס לאמבטיה רותחת להראות שאפשר להילחם בנו למרות ניסי יציאת 

מצרים וקריעת ים סוף. 
עלינו לחזק את היחד האחווה והאהבה בינינו ומתוך כך ננצח ניצחון מוחץ 

את אויבינו.
מהמצפה לניצחון ולישועה השלמה

לחזק את היחד באהבה

לתרומות למכון מאיר: 
בטלפון 02-6461328 
 meirtv.com באתר
או סרקו את הברקוד

היו שותפים
בהוספת יהדות באהבה!

• אלפי שיעורים 
• קירוב רחוקים 

• מאות תלמידים 
• ערוץ ילדים 

יהדות באהבה• אולפן גיור
מכון מאיר

עצי השיטים של המשכן
הרב אורן טרבלסי / 3

ושכנתי בתוכם
הרב דוד לנדאו / 4

החיים אחרי המלחמה
לזכרו של הרב זאב נוימן זצ"ל

הרב ליאור לביא / 5

"בלבבי משכן אבנה"
חינוך - אורית דהן / 6

הרב זאב נוימן זצ"ל
הרב שלמה אבינר  / 8

האם משהו מכל זה הוא מעשי?
הרב אמיר דומן / 2
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שאלו אותי: "אחדות, תיקון עולם, עצמיות... הכול 
יפה מאוד, אבל האם זה משנה משהו למישהו? 
זה מעשי?" אז כן, מעשי לחלוטין, והנה סיפור 

לדוגמא, מפי אביחי:
אחד מילדיי נתקל בקושי מול מוסד הלימודים 
שלו. תחושתו הייתה שהצוות ממוקד בו והוא 
נתון להשגחה מתמדת וביקורת בלתי פוסקת. 
בקיצור – ש"מחפשים אותו". לאחר שהושעה 
מהמוסד )בעקבות "הפגנה" כלשהי מצדו( ניסיתי 
לחשוב מה תהיה תגובתי. הבנתי שיש לפניי 
שתי דרכים: אחת – "לירות על אוטומט": לתת 
ביטוי לדעות הקדומות שלי, שהן פשוט העתק 
למילים ששמעתי בתור ילד מההורים ומהמורים 
שלי. שאלתי את עצמי: 'האם כדאי לי "למחזר" 
חומרים שבפירוש לא הועילו לי כנער, ולהעביר 
אותם לדור הבא, רק כי זה מה שקופץ לי לראש 

בלי מחשבה?'.
חשבתי לנסות דרך אחרת, להגיב ממקום אמוני: 
'מה ה' רוצה ממני כרגע? אלו כוחות הוא נתן 
בתוכי בעבור זה?' בשלב ראשון רציתי להבחין 
בין תגובה אוטומטית, לתגובה שהיא באמת שלי: 
בתור אבא, ובתור אדם, וכאדם מאמין. עברתי 
בראש על הדפוסים שככל הנראה הייתי פועל 
בהם ללא מחשבה יתרה, ושאלתי את עצמי אם 
פעולה כזאת מאפיינת אותי באמת, ואם אני 
מזדהה איתה מספיק. ציינתי לעצמי בסיפוק 
שלאחר מחשבה, כמה אפשרויות נפסלו ואחרות 

עברו שיפור ניכר.
אבל אחר כך חשבתי עוד קצת, ושמתי לב 
לעצמיוּת  התגובות  את  להתאים  שבמקום 
הנוכחית שלי, כדאי לשים סימן שאלה על מה 

שאני מקבל כעצמיוּת שלי גופא. האם כך רצוני 
להיות? התברר לי שהרצון העמוק ביותר שלי 
הוא לא רק לדעת "איך לחנך את הילד" או איך 
לעזור לו מול עצמו ומול המוסד, אלא להרגיש 
אותו, לחוש את מה שהוא עובר, להיות איתו 
בקשר עמוק וחיבור אמיתי, מה שהיה נראה קצת 
חסר סיכוי... אבל מאותו רגע ידעתי שזה הכיוון, 
גם אם מימושו יארך זמן רב יותר מאשר מה 
שדורש המקרה הנוכחי. זה פתח לי אפשרויות 
נוספות – כבר במקרה הזה. דיברתי איתו אחרת 

לחלוטין. גם הוא הופתע..."
נשים לב: שאלת העצמיוּת עשתה לאביחי כמה 

דברים:
א. היא שללה תגובות לא רצוניות ולא מועילות 

במיוחד, פעולות שאינן עצמיות לו.
המעשים  את  לבחור  אותו  דחפה  היא  ב. 

המתאימים לו בסיפור הזה.
ג. בשלב המתקדם יותר, שאלת העצמיות הפנתה 
אותו לא רק אל הפעולות שלו, אלא אל עצמו 

ממש: 'מי אני רוצה להיות בעצם?' שהוא עניין 
כללי שאיננו קשור רק למקרה הנוכחי.

 עשו זאת בעצמכם: 
מצבים לתרגול וסימולציה של 

שאלת העצמיוּת 
1. נקלעת לפקק, או שנהג "חתך" אותך; מה 
אתה רגיל לעשות? לסננן קללה, לרטון, לצפור? 
מה יביא יותר תיקון לעולמו של הבורא, ואיך 
הכוחות שעומדים לרשותך יכולים לממש זאת? 
האם המקום שממנו אתה מגיב הוא המקום 

הנכון והאמיתי שלך?
2. הבן/בת חזרו הביתה מאוחר בלילה למרות 
ההבטחות, ולא קמו בזמן ללימודים. מה תעשו? 
מה תגידו? איך תרגישו? אילו מידות נפשיות 
יבואו לידי ביטוי אצלכם עכשיו? מה אמיתי 
ועצמותי לכם, ומהי תגובה של "ירייה מהמותן" 
שאיננה נובעת מהמקום הישר והאלוקי שבכם?
3. העבודה שלך אינה מעניקה לך סיפוק. מהם 
השיקולים שבאים בחשבון כשאתה ורעייתך 
הסבה  לעשות  לנסות  עליך  אם  מתלבטים 
מקצועית? האם יש בתוכם שיקולים זרים ל"אני" 
העמוק שלך? איך אפשר להוציא מתוך הישרות 
שלך רעיונות חדשים שתיקחו בחשבון בדרך 

להחלטה?
אז כן, שיטת האמונה החיה היא גם מעשית 

מאוד, ומשנה חיים. אל תהססו לחיות.

amirduman@gmail.com :לבירור והתייעצות

האם משהו מכל זה הוא מעשי?
אמונה למעשה

הרב אמיר דומן עורך "ערוץ מאיר"

בפרשת תרומה אנו נפגשים עם המשכן, בית המקדש בגלגולו הראשון. המשכן היה מלאכת מחשבת 
של פאר, יצירה ושלמות. פרטי פרטים של כסף וזהב, בדים, צמחים ואומנות. בלב המשכן נמצא 
ארון לוחות הברית שמעליו היו הכרובים, פסלי מלאכים ש"דמות פרצוף תינוק להם" )רש"י(. 
בתוך כל היצירתיות הפאר והשכלול, מבעד למסכי הזהב והכסף נמצאת "התינוקיות" – המקור 
שמשם אדם יונק; הקדושה; הלב הטהור; ילד של אבא.  באופן טבעי ככל שהתינוק גדל המערכות 
החיצוניות שואבות אותו: ההצלחה; היצירה; המימוש העצמי; ההערצה של הסביבה. ואז הוא 
עלול למצוא את עצמו מוותר על מקום היניקה; אפילו להכריז על זה בגאווה. לשכוח מהיכן 
הוא בא ולאן הוא הולך. אלפי הלייקים מעניקים אשליה של "אמת מורכבת" שמנסה להחליף 
אמת פשוטה. בסופו של דבר – כשירו של הרב יצחק הוטנר זצ"ל –"בלבבי משכן אבנה להדר 
כבודו". ההצלחה בעולם הזה תלויה במשכן ששוכן בליבנו. וכל אחד ואחת מאיתנו כדאי שיזכור 
"שבשעת פטירתו של אדם אין מלוין לו לאדם לא כסף ולא זהב ולא אבנים טובות ומרגליות – ולא 
לייקים – אלא תורה ומעשים טובים בלבד". כאשר אדם בונה משכן אמיתי בלבבו הוא הולך ויוצר, 

מגיע לכל המערכות – אבל כל חייו הם רצף אחד גדול של תורה ומעשים טובים.

בלבבי משכן אבנה

אורות הפרשה
 הרב חגי לונדין ר"מ במכון מאיר
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02-9973168

נֹעם הליכות

תיקון המידות מלווה את 
האדם לאורך כל חייו ומצריך 

ממנו התבוננות ולימוד.
מחבר הספר מסביר 

בבהירות את מידות הנפש 
ואת הדרך לתיקונן בצירוף 

תפילה מיוחדת עבור כל 
מידה.

מאת הרב יונתן לוי
328 עמ', כ. קשה

www.ChavaBooks.co.il :או באתר החדש

בירורים בתיקון המידות

 ÚÂ·˘‰ ˙˘¯Ù ÈÂÏÚ Ï˘ ˙ÈÚÂ·˘ ‰ˆÙ‰ £

 ı¯‡‰ È·Á¯· ˙ÒÎ‰ È˙· ÏÎ· ÌÂÒ¯ÙÂ £

 ˙ÒÎ‰ È˙·· ˙ÂÚ„ÂÓ ˙˜·„‰ £

 ÌÈÈ˙„ ÌÈÊÂÎÈ¯·Â £

ı¯‡‰ È·Á¯ ÏÎ· ¯È˘È ¯ÂÂÈ„ £

∫˙Â„ÁÂÈÓ ˙Â˜Ù‰
 ¨ÒÂÙ„Â ÒÂÙ„ Ì„˜ ¨·ÂˆÈÚ

 ÔÂÏÈÈ· ÌÈ¯ˆÂÓ ÛÂËÈÚÂ ÛÂÒÈ‡
 ¨˙ÂÎÈÒ· ˜Â„È‰ ¨‰ÓÊ‰ ÈÙÏ
ÌÈÂÏÚÏ ÌÈË¯ÒÈ‡ ˙ÒÎ‰

øÈ˙„‰ ¯Â·Èˆ· ·‡ È˙· ÈÙÏ‡ ˙Â‡ÓÏ ÚÈ‚‰Ï ÌÈˆÂ¯

„¢Ò·

ÔÂ˘‡¯ ¯Â˜Ó ˙È·Ó

øÈ˙„‰ ¯Â·Èˆ· ·‡ È˙·øÈ˙„‰ ¯Â·Èˆ· ·‡ È˙· ÈÙÏ‡ ˙Â‡ÓÏ ÚÈ‚‰Ï ÌÈˆÂ¯ ÈÙÏ‡ ˙Â‡ÓÏ ÚÈ‚‰Ï ÌÈˆÂ¯

„¢Ò·

ÔÂ˘‡¯ ¯Â˜Ó

 Â̄·È̂ ‰ ÈÁÈÏ˘
ÌÎÏ˘ÔÂ˘‡¯ ¯Â˜Ó ˙È·Ó

 Â̄·È̂ ‰ ÈÁÈÏ˘ Â̄·È̂ ‰ ÈÁÈÏ˘
ÌÎÏ˘ÌÎÏ˘ÌÎÏ˘ÌÎÏ˘ÌÎÏ˘

 Â̄·È̂ ‰ ÈÁÈÏ˘
ÌÎÏ˘

 איתנו אתם יכולים!

לפרטים:
052-8908518 יוסי

   b0528908518@gmail.com

 הפקות מיוחדות:
 עיצוב, קדם דפוס ודפוס

 איסוף ועיטוף מוצרים בניילון
 לפי הזמנה, הידוק בסיכות
הכנסת אינסרטים לעלונים

 לרשותנו מאגר ממוחשב

 של כל בתי הכנסת כולל

 רשימת גבאים להפצה

ממוקדת לפי קהל היעד
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"ועשו לי מקדש ושכנתי בתוכם", ולכאורה היה 
צריך לומר ושכנתי בתוכו? ומכאן למדו שהכוונה 
שה' שוכן בתוך כל אחד ואחד. והדברים מכוונים 
בייחוד לכל בית בישראל הנבנה על יסודות 
הקודש, שבזה הוא מהווה מקדש מעט. הדבר 
מתחיל משבירת הכוס בחתונה, כך מסביר מו"ר 
הרב עוזי קלכהיים זצ"ל, ששבירת הכוס מתחת 
לחופה, באה לומר לחתן ולכלה, 'ירושלים חרבה 
ועליכם לבוא ולבנותה', יש להם כאן קריאת 
כיוון - אתם נעשים עכשיו, שותפים למשימה 

של בניין המקדש.

דבר זה בא לידי ביטוי, במצוות שיש לכל אישה 
בבואה להקים בית בישראל, וזהו לה מירושת 
האמהות שלנו. שהרי ידוע שהיו שלושה ניסים 
מיוחדים באהל של אמותינו, כך מלמד רש"י על פי 
מדרש רבה, בסוף פרשת חיי-שרה, שם נאמר על 
רבקה, "ויביאה יצחק האהלה שרה אמו", "ונעשית 
דוגמת שרה אמו... שכל זמן ששרה קיימת היה 
נר דלוק מערב שבת לערב שבת, וברכה מצויה 
בעיסה וענן קשור על האהל, ומשמתה )שרה( 
פסקו, וכשבאה רבקה חזרו", אותם סימני הקדושה 
שהיו באוהל שרה, חזרו בבוא רבקה לאוהל, וכך 

ידע יצחק שהיא האישה הראויה לו.

מביא השם משמואל )שנה תרע"ט. עמ' רט( את 
דברי הרמב"ן בהקדמתו לספר שמות "שהאבות 
היה סוד ה' עלי אהלם, והמשכן שהיה אחר-כך 
היה דוגמת האבות". כבוד ה' שרה על אוהלי 
אבותינו ואמותינו, הם היו מרכבה לשכינה, 

ובהקמת המשכן שוב התגלתה אותה השראת 
השכינה שהייתה אצלם.

מבאר השם משמואל, ששלושת הדברים שהיו 
באוהל שרה היו גם במשכן, והיו בהם ניסים.                    
הנר המערבי במשכן - היה דולק בנס יותר משאר 
הנרות, שהנרות היו דולקים כל הלילה והנר 
המערבי עם אותה כמות שמן, היה דולק כל היום 
כולו, ממנו היה מתחיל ומדליק את הנרות ורק 
בסוף היום היה מטיב אותו להדלקה, כי הוא 
דלק כל היום, עדות ששכינה שורה בישראל 

)עיין שבת כב, ע"ב(.

אופים  היו  מיוחד,  נס  היה   – הפנים  בלחם 
אותו  מניחים  היו  בשבת  שישי,  ביום  אותו 
היו  הבאה  בשבת  הפנים,  לחם  שולחן  על 
מורידים אותו ומחלקים לכוהנים, ואיך נראה 
לחם אחרי שמונה ימים? אומרים חז"ל שהוא 
עכשיו  כאילו  הילקחו,  כיום  חם  לחם  היה 
יצא מהתנור, והייתה בו ברכה  לאוכל אותו.                                                                                               
ענן – היה על המשכן, והוליך את בני ישראל 

במסעיהם במדבר. 

שלושה ניסים אלו  הם הדברים שנאמרו בשרה, 
ענן - כנגד הענן במשכן, ברכה בעיסה כנגד לחם 
הפנים והנר המערבי שדולק בנס כנגד הנר שדלק 

מערב שבת לערב שבת.

מוסיף השם משמואל, שמה שדלק הנר מערב 
שבת לערב שבת באוהל שרה בא לסמל, שימי 
החול לא קלקלו את האור שהשיגו בשבת, כך 

שכשבאה השבת הבאה, התווסף אור על אור, 
וזה היה דומה לנר המערבי שממנו היה מדליק 
ובו היה מסיים, שהתווסף אור על האור הקודם. 
ברכה מצויה בעיסה, כמו הברכה שהייתה בלחם 
הפנים, וממנו בא שובע לעולם וזה הרמז שהיה 
חם ביום הלקחו, שלא התיישן כי הייתה בו ברכה 
שהחיות שבו שפעה עליו תמיד, וענן קשור על 
האוהל זוהי השראת השכינה כמו שהיה על המשכן.

יסודות אלו מצאנו בשרה וברבקה. ומה היה אצל 
רחל ולאה? ידוע שיעקב מסר סימנים לרחל, 
שידע שהיא הכלה, ורחל מסרה אותם ללאה 
בכניסתה לחופה. ומה היו סימנים אלו, בפירוש 
ריב"א נאמר שמסר לה, 'חלה - נידה  - והדלקת 
הנר', אפשר לומר שהם מקבילים לסימנים באוהל 
שרה ורבקה, נר, הוא הנר שדלק מערב שבת לערב 
שבת, חלה, זו הברכה בעיסה, וטהרת המשפחה 
זה הענן, זו השראת השכינה. ורחל ולאה שבונות 
את בית ישראל משרישות יסוד חשוב זה לבנות  
ישראל. )כך כתב גם הרב שמואל כץ במאמר 
שפרסם, מאהל האימהות לאהל מועד(.                                                                      

סימנים אלו שהיו במשכן היו גם במקדש. משחרב 
המקדש, הוחזרו כל אלה לבית היהודי, והאישה 
מצווה על חלה, נידה והדלקת הנר. כאמור, חלה 
מקבילה לנס בלחם הפנים, הדלקת הנר - לנס 
בנר במערבי, ושמירת טהרת המשפחה מקבילה 
לענן. כך שהבית שעומד לקום, מהווה מקדש 
מעט, ומתקיים בהם ממש הפסוק "ועשו לי מקדש 

ושכנתי בתוכם".

מקדש מעט
 הרב יורם אליהו ר"מ במכון מאיר
יסודות אמוניים בפרשה

אחד החומרים המיוחדים שנצרכו לבניית 
המשכן היו עצי שיטים. מפרשי הפשט1 כתבו 
שהיה יער של עצים במדבר ליד מחנה ישראל 
וממנו כרתו בני ישראל את עצי השיטים. 
לעומתם מביא רש"י2 את דברי חז"ל שיעקב 

אבינו ידע שעתידים ישראל לבנות משכן 
ולכן הוריד עצי ארזים )שיטה היא מין 

של ארז3( מארץ ישראל ונטע אותם 
במצרים. כדי שכשיצאו ישראל 
ממצרים ייקחו עימם את העצים 

לבניית המשכן. 

הפעולה שעשה יעקב עם עצי 
השיטים היא שיקוף של מה שנעשה 

עם ישראל. עם ישראל משול לנטיעה 
שנשתלת באדמה וצומחת. "נצר מטעי מעשה 
ידי להתפאר". עם ישראל התחיל להינטע בארץ 
ישראל מימי האבות עד שהגיעה השעה לרדת 
למצרים. יעקב עוקר נטיעות שניטעו בארץ 
ישראל ונוטע אותם במצרים. כדוגמה למה 
שמתרחש בעם ישראל שהיו צריכים להיעקר 
ולהינטע מחדש בארץ אחרת כדי להתפתח 
בצורה טובה יותר. אך זו נטיעה זמנית והם 

בנטיעת עצי  ישראל.  לארץ  לשוב  עתידים 
השיטים נוטע יעקב אבינו את תקוות הגאולה 
בליבות בני ישראל. ראיית העצים שנטע יעקב 
מזכירה לבני ישראל שגם הם נטיעה שאינה 
שייכת למצרים ונשתלו בה רק באופן זמני עד 
שיחזרו לארץ. לבד מהזיכרון שיש בראייה 
של עצי השיטים, העצים דורשים גם 
טיפול והשקעה כדי שלא ינבלו 
ויצמחו כראוי. העבודה והטיפול 
בעצי השיטים, שמסמלים את 
היציאה ממצרים, מחזקת אצל 
ישראל את תודעת הגאולה בצורה 

חיה ומוחשית. 

את  מרחיבים  חז"ל  נוסף4  במדרש 
היריעה וחושפים מהו המקום בארץ ישראל 
שממנו לקח יעקב את עצי השיטים. לפני ירידתו 
למצרים מספרת התורה שיעקב הלך לבאר שבע. 
חז"ל מקשרים הליכה זו להורדת העצים. בבאר 
שבע היה מפעל החסד והאמונה שהקים אברהם 
כדי לקרוא בשם ה' ולקרב את בני דורו לאמת. 
"ויטע אשל בבאר שבע ויקרא שם בשם ה' אל 
עולם". אברהם בנה פונדק ונטע פרדס5 במדבר 

עם עצים שיפיקו צל נעים. האורחים שהגיעו 
תשושים וצמאים מעמל הדרך היו מתיישבים 
לנוח במקום המוצל והנעים ונהנים ממאכלים 
ומשקאות שהגיש להם אברהם. כאשר רצו 
להודות לו היה אברהם אבינו מפנה את התודה 
לריבונו של עולם. תודו למי שאכלתם משלו. 
כך נפגשו אנשים רבים עם שם ה' ועם ההנהגה 
הרצויה שלו בארץ על ידי מעשי החסד של 
אברהם אבינו. לפני ירידתו למצרים הלך יעקב 
לקוץ את עצי הארזים שנטע אברהם ולהוריד 
אותם למצרים כדי שבעתיד יהוו את הקרשים 
בכך משלים עמוד  שעליהם יעמוד המשכן. 
החסד את המשכן. במשכן ישנו הארון שהוא 
מקום התורה, והמזבח מקום העבודה - עבודת 
הקורבנות. ועצי השיטים מפונדק החסד של 

אברהם משלימים את עמוד החסד. 

אך החסד שעשה אברהם בפונדק הוא חסד 
מיוחד. ה' אומר על אברהם שהוא ילמד את בניו 
אחריו לעשות צדקה ומשפט6. לכאורה צדקה 

ומשפט הן שתי מילים הפוכות.  

המשך המאמר בעמוד 4 < 

עצי השיטים של המשכן
עומק הפרשה

 הרב אורן טרבלסי ר"מ במכון מאיר
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ושכנתי בתוכם

 "ושכנתי בתוכם"1 פירושו שהשכינה שורה 
בתוך נשמת ישראל, כנסת ישראל וכלל ישראל, 
מאז ולעולמי עולמים. ה"אור החיים" הקדוש 
מזכיר כמה פעמים שהשכינה היא נשמת ישראל. 
"ושכנתי בתוכם", בתוך כללות נשמות ישראל, 
ומתוך כך בתוך כל אדם ואדם מישראל, כדברי 
רבי צדוק הכהן ז"ל: "השכינה שורה בתוך כל 
לבבות בני ישראל". וכן כתוב בספר הכוזרי, 
נשמות  בכלליות  שמתוך השראת השכינה 

ישראל היא שורה בכל אחד ואחד מישראל 
לפי מדרגתו. השכינה שורה בכלל ישראל ובכל 
הפרטים של ישראל, והא בהא תליא. "ושכנתי 
בתוכם" זו קביעות, נצח. "ועשו לי מקדש ושכנתי 
בתוכם". המשכן נקרא מקדש, והוא הכנה לבית 
המקדש "בית עולמים" שבנה שלמה, ושם נאמר 
בבירור: "ושכנתי בתוך בני ישראל ולא אעזוב 
את עמי ישראל". לא אעזוב את עמי לעולם. 
"נצח ישראל לא ישקר ולא ינחם". ריבונו של 
עולם אינו מתחרט! "כי לא אדם הוא להנחם". 
הנוצרים שרדפו ורודפים אותנו ואשר בעזרת 
ד' ניצלנו מהם, ראשית טומאתם היתה באומרם 

שריבונו של עולם התחרט מבחירתו בנו.

 השראת השכינה בנשמת ישראל, בנפשם 
וברוחם, מתגלית באחיזה בממשיות גשמית: 
"ועשו לי מקדש". "מקדש" — מסביר רש"י: 

"בית קדושה". מן הקדושה השמימית נמשכת 
קדושה בתוך מציאות האנשים, בנשמותיהם, 
בנפשותיהם ובמעשיהם. "קדושים תהיו כי 
קדוש אני ד' אלהיכם", ואמרו חז"ל: "קדושתי 
למעלה מקדושתכם". קדושה זו של "ושכנתי 
בתוכם" נאחזת גם אחיזה חומרית בבית ארצי, 
בבית קדושה. קודם כל בבית זמני, במשכן, 
ואחר כך באופן קבוע במקדש. הארעיות היא 
הכנה לקביעות, ל"בית עולמים". הבית הזה נועד 
לקליטת השראת השכינה במרכזיותו הפנימית 
והנשמתית של העולם - בעם ישראל, בירושלים 
- ומתוך כך נמשך שפע אור וחיים לכל העולם2.

1.    שמות כ"ה ח'.
2.    ע"פ שיחות הרצ"י שמות עמ' 267-9.

 הרב דוד לנדאו
מתורת הרב צבי יהודה

לימוד תורה ולחימה
ההכנות  במהלך 
הצבאיות של יהושע 
לכיבוש יריחו, נאמר 
ה'  מלאך  ידי  על  לו 
שלימוד תורה הוא חלק בלתי 
נפרד מההכנות לקרב. "אמר לו 
]=המלאך ליהושע[: אמש בטלתם תמיד של 
בין הערביים, ועכשיו בטלתם תלמוד תורה!" 
)מגילה ג, א(. ורש"י )ד"ה ועכשיו( מסביר: 
"ועכשיו - שהוא לילה, היה לכם לעסוק בתורה, 

שהרי אינכם נלחמים בלילה". 

אמר  גרינברג שליט"א,  מרדכי  הרב  מו"ר 
שכאשר בא המלאך ליהושע ונזף בו על שביטלו 
תורה, הוא לא הופיע כראש ישיבה, אלא הופיע 
כשר צבא ה' ותבע בשם הצבא שיעסקו בתורה. 
הצבא במיוחד זקוק לכך שחייליו יעסקו בתורה.

כאשר אברהם עמד לצאת למלחמה נגד ארבעת 
המלכים, הוא התקשה בהתחלה לגייס כוחות 
לוחמים. חניכיו טענו שמדובר במלחמה בלתי 
אפשרית ואין סיכוי לנצח את המלכים החזקים 
ביותר בתבל "רבי יהודה אומר הן ]=חניכיו[ 
הוריקו פנים כנגד אברהם אמרו חמשה מלכים 
לא יכלו לעמוד בהם ואנו יכולים לעמוד בהם?!" 
)ב"ר  מג, ב(. אך בסופו של דבר אברהם הצליח 
להרים את רוחם "וַיִּשְׁמַע אַבְרָם כִּי נִשְׁבָּה אָחִיו 
וַיָּרֶק אֶת חֲנִיכָיו יְלִידֵי בֵיתוֹ שְׁמנָֹה עָשָׂר וּשְׁלֹשׁ 

מֵאוֹת וַיִּרְדּףֹ עַד דָּן" )בראשית יד, יד(. 

כיצד הניע אברהם את חניכיו להילחם? 

"רב אמר: שהוריקן בתורה" )נדרים לב, א(. 
הרא"ש מסביר "זרזן בזכות התורה ובשבילה 
נצחו במלחמה" )שם(. אברהם לימד את חניכיו 
תורה לפני היציאה לקרב והחדיר בהם רוח 

לחימה והבנה שמטרת המלחמה היא להילחם 
למען הטוב והצדק ונגד האכזריות והרוע בעולם. 
כתוצאה מכך חניכיו התמלאו בתעצומות נפש 
והבינו שהיחס הכמותי אינו גורם מכריע וידעו 

שהקב"ה נמצא איתם ושהם ינצחו.

הנצי"ב מלמדנו "דזכות התורה היא חרב של 
ישראל, ובזה הזכות הגין ה' ולחם בשביל אברם, 
על כן כל שהמלחמה כבדה יש להעמיק יותר 
בהלכה ולשנן את החרב" )העמק דבר בראשית 
יד, יד(. ובמקום אחר כותב "ומלחמות תלוי 
בזכות תורה שהיא חרבם של ישראל" )מרומי 

שדה מגילה ג, א ד"ה אמש(.
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המשך המאמר של הרב טרבלסי מעמוד 3 <

צדקה היא נתינה לפנים משורת הדין, ומשפט 
פועל לפי הדין. מסביר המדרש7 שאברהם ידע 
לכרוך בפונדק שלו את הצדקה והמשפט ביחד. 
מי שלא הסכים לבקשתו של אברהם להודות 
לקב"ה, היה אברהם עורך עימו חשבון על מה 
שאכל במחיר גבוה כראוי למסעדה ייחודית 
בלב המדבר. ואמר לו או לשלם את המחיר 
הגבוה או להודות לה'. זה חסד שיודע להעמיד 

גבולות, צדק שמהול במשפט. 

אברהם הוא איש החסד ששואף להטיב 
לכל מי שרק אפשר. אך אברהם יודע שחסד 

לא מעובד ולא מאוזן יכול להזיק במקום להועיל. 
לכן במפעל החסד העצום שלו הוא נוטע גם את 
מידת הדין של יצחק שיודעת להגביל ולצמצם את 
החסד. וזה נרמז במה שנטע עצי ארזים כי "ארז" 
בגימטריה יצחק. הקרשים הם עמודי המשכן, 
עליהם עומד המשכן שהוא היריעות ומתחבר 
לארץ. כלומר הם המחברים את השמים לארץ. 
וכך כותב אור החיים הקדוש8 שקרשים מלשון 
קשרים. שהם מקשרים את כל בחינות הקדושה 
מהתחתונים לעליונים. לכן הם כוללים את כל 
הבחינות שגנוזות בשלושת האבות. שאת עצי 
הארזים שנטע אברהם הוריד יעקב למצרים. עצי 
השיטים מלמדים שכדי להשפיע חסד בצורה 

הנכונה צריך לדעת להעמיד גבולות ודרישות 
כשצריך. עם ישראל רוצה לעשות טוב בעולם. 
אך עם כל החסד שממלא את הנשמה הישראלית 
יש צורך לדעת להציב עמדה תקיפה שאינה 
ותרנית כפי שעשה אברהם וזה יביא את הברכה 

גם לישראל וגם לאומות העולם. 

1.  אבן עזרא, דעת זקנים ועוד
2.  פרק כה, ה

3.  מסכת ראש השנה דף כג
4.  בראשית רבה צד, ד

5.  עפ"י מסכת סוטה דף י.
6.  בראשית יח, יט

7.  בראשית רבה מט, ד
8.  פרק כו, טו
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בשבוע שעבר התבשרנו, לדאבון לב, על פטירתו של הרב זאב נוימן זצ"ל בגיל 
69 לאחר התמודדות עם מחלה קשה במהלך החודשים האחרונים. הרב נוימן, 
תלמיד חכם ומחנך, מבכירי עורכי כתבי הראי"ה ובנו הרצי"ה בדורנו, עוסק 
שנים רבות בהוצאת כתביהם וההדרתם, בדקדוק מופלא ובסבלנות אין קץ. 
לפני חודשים מספר, סביב אירועי ציון 50 שנה למלחמת יום־הכיפורים, שלח 
לי הרב זאב בווטסאפ, קישור יוטיוב לריאיון שנערך איתו על חלקו במלחמה 
ההיא, שבה שימש חובש פלוגתי בגדוד החרמ"ש 79 )"סופה"(, חטיבה 14. 
הריאיון שאורכו למעלה משלוש שעות)!(, נותר אצלי ברשימת הדברים שעליי 

להשלים בהקדם, אך מאז הזמן חלף עבר ומלחמה חדשה התרגשה עלינו.
את הבשורה על פטירתו קיבלתי בהפתעה ובתדהמה, ומיד למחרת, כמו 
מתוך רצון לשמוע שוב את קולו הנעים ולחוש את הארת פניו המיוחדת, 
האזנתי לריאיון המאלף הזה, שבו נחשפו בפני צדדים מקורות חייו ומאישיותו 
של הרב זאב, שבחר בצניעותו הרבה להצניע ולהסתיר. בימים הללו, ימים 
גדולים של מלחמה קשה, מקבלים דבריו משנה תוקף ומעניקים לנו נקודת 
מבט עמוקה ובעלת משמעות, של מי שבעצמו לחם בעוז רוח, ניצל פעמים 

רבות ממוות, והציל חיים רבים. 
הריאיון, שנערך ביוזמת דוד אריאב, אחד מן הלוחמים במלחמה ההיא, 
זמין ביוטיוב לציבור הרחב והוא בבחינת מפעל הנצחה אישי חשוב ובעל 
משמעות, המבקש לבחון את המלחמה מזווית עיני הלוחמים. לקראת סיום 
הריאיון, ביקש המראיין לקבל את נקודת מבטו של חייל דתי ולשמוע על 
הדרך שבה התבטאה אמונתו בשדה הקרב. כדאי להקשיב לדברי הרב זאב, 

שהיה אז בסך הכול בן 19.  

קטונתי מכל החסדים
מראיין: אני רוצה להבין את החיבור בין הצד האמוני שלך למצבים של 
מלחמה. איך זה הלך ביחד. איך הקשר בין הצד האמוני לבין אותה הפעילות 

של להציל את עצמך, ולהציל אחרים? 
הרב זאב: יש אצלנו מושג של עול מלכות שמים ועול מצוות. עול מלכות 

שמים נקרא לזה האמונה. עול מצוות, זה התפקוד. 
מראיין: השאלה היא אם תוך כדי קרבות,  מצבים קשים, יש עוד מקום 

לעול מצוות?
הרב זאב: השאלה לפי דעתי שייכת לרגעים שבין תפקוד לתפקוד. זאת אומרת 
בזמן שיש פעילות, אתה צריך להיות החובש הכי טוב שיש, נקודה. למלא את 
תפקידך באופן מרבי. וכשיש זמן פנוי, אז השאלה היא מה המחשבות שלך... 
מראיין: למה אתה מייחס כזאת חשיבות למצווה בין אדם למקום? למה זה 

כל כך חשוב לך בעת ההיא? 
הרב זאב: הרגשתי שאני מפספס ויותר מזה, במיוחד אחרי המלחמה, הרגשתי: 
קטונתי מכל החסדים... איך אני יצאתי חי משם? ועוד, כשנגמרה המלחמה, 
והתחלתי לקבל ידיעות על חברים שלי מתנחלים, צדיקים, הלכו... איך אני 

יצאתי? קטונתי מכל החסדים...
על התיאור הזה חזר הרב זאב בכמה מקומות בספרים שערך, הנה דוגמה 
אחת מהקדמת ספרו, "תנחומיך ישעשעו נפשי", שהוציא לזכר אימו מלכה 
ז"ל: "אודה ה' בכל לבב, הרועה אותי מעודי, כי חילץ נפשי ממוות, במלחמת 

יום הכיפורים. קטונתי מכל החסדים. ורבו ועצמו אלה מאוד. 

השעון שעל הקיר
מראיין: איך השפיעה עליך אותה חוויה שעברת לפני 50 שנה, כאדם? מה 

לקחת מאותה מלחמה כדי לבנות את עצמך? 
הרב זאב: לפני הרבה שנים הבת שלי הבכורה עשתה שעון מתמונות של 
נכדים שהיו אז, והיא כתבה: "אתה דוגמה אישית לניצול זמן וחסד". והיא 
צדקה. כלומר, למדתי שברגע אחד אפשר להיות בעולם אחר. ולכן לנצל את 
הזמן. ולמדתי לעשות חסד, כל אחד בתחום שלו. אני זכיתי ללמד כמעט 40 
שנה חתנים לקראת חתונתם. השקעתי בהם הרבה ויש לי מזה שמחה רבה 

ונחת שהצלחתי להעביר להם מהדברים שאני מאמין בהם. 
בחסד אני כולל את הקשר עם המשפחות השכולות... הם איבדו את היקר 
להם מכול, אנחנו, כגדוד, שומרים איתם על קשר, עולים לקבר יומיים־שלושה 

לפני יום הזיכרון לחללי צה"ל, שמים שם דגלון ודף. יש לנו קשר כל הזמן. 

מסקנות מהמלחמה
לקראת סיום הריאיון, מספר הרב זאב: ברוך ה', אפשר לומר, שסוּפה עברה על 
סוּפה, אבל לא בא סוֹפה. הפלוגה בפני עצמה, כעוף החול... למרות שרובה 

נכחד ביום הראשון, במהלך המלחמה, בסוף, היא קמה מחדש... 
"כשאנשים, גם בגדוד, במיוחד משפחות שכולות, קשה להם מאוד עם גולדה 
מאיר ועם משה דיין... לי יש נתון שהם לא מביאים אותו בחשבון וזה שיש 
פה את הקדוש ברוך הוא. זה מרכיב אצלי. מרכיב משמעותי. כי מלחמה 
בסדר גודל כזה, אנשים עושים את שלהם, עושים את הטעויות שלהם, אבל 
יש הקדוש ברוך הוא שמנהל את העולם. 'בעל מלחמות', אחת ההגדרות של 

הקדוש ברוך הוא. ולכן אני מסתכל קצת אחרת. 
השאלה היא המסקנות. זאת אומרת, אדם יכול להגיד ראיתי את המוות ולכן 
– אני חי את החיים שלי ליהנות מכל רגע ורגע. לכן, לנסוע לחו"ל... "אני 
לוקח את זה לכיוון אחר. דווקא בגלל שאני לא יודע מתי השליחות שלנו 
פה בעולם הזה תיגמר, אז אני רוצה יותר להשפיע בתחום שאני מאמין בו. 
האמונה, שמתפרטת למצוות, לתורה, למצוות בין אדם לחברו, לחסד, מה 
שאפשר לעזור בכל מיני תחומים שאפשר לעשות אותם. יש המון תחומים 
שאני לא בקיא בהם... כל אדם צריך לדעת למה הוא מתאים ושם להשקיע..."
אשריך הרב זאב היקר, שידעת למה אתה מתאים ושהשקעת שם הרבה כל 

כך. שנזכה לצעוד גם אנחנו כולנו בעקבותיך.

בשביל הנשמה
 הרב ליאור לביא ר"מ במכון מאיר

"דווקא בגלל שאני לא יודע מתי השליחות שלנו פה בעולם הזה תיגמר, אז אני רוצה יותר להשפיע 
בתחום שאני מאמין בו... כל אדם צריך לדעת למה הוא מתאים ושם להשקיע..." 

דברים לזכר הרב זאב נוימן זצ"ל

החיים שאחרי המלחמה
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רות שלחה לי מייל:
"קראתי את מה שכתבת על השלב המבוגר ושם 

נתת רק שני מצבים, או שסובלים או שנהנים.
אני רוצה לומר לך שאני ועוד חברות, נמצאות 

בשלב ביניים בזוגיות שלנו. 
האמת שבשלבים הקודמים, ממש סבלנו. בעלי 
ואני לא עברנו את השלבים שציינת באופן חיובי. 
סבלנו גם בלי הרבה מריבות. השקט בינינו, גרם 
למועקה נפשית אצלי. לכן בחרתי להתנתק ממנו 
ונראה לי שהוא הסכים, או שבעצם לא הייתה 

לו ברירה.
אנחנו ישנים בחדרים נפרדים, כך שאף אחד לא 

מפריע לשני. 
שנינו לא רוצים להתגרש בגיל הזה. קודם כל בגלל 
הילדים. חשוב שהם יראו אותנו ביחד, לטובתם. 
אנחנו גם נוסעים אליהם ביחד לשבתות והכל 

בסדר גמור.
גם מבחינה כלכלית לא משתלם לנו להתגרש 
וגם לא נעים מהחברה ומחברי בית הכנסת שלנו.

בעלי אוהב להיות בבית כל הזמן. רק כשאין ברירה, 
כמו לילדים ולאירועים, אנחנו נוסעים ביחד.

אני אוהבת טיולים, אוהבת לבלות עם חברות 
ונהנית מהחיים. למה אני צריכה להיות בבית 
יחד איתו? אני לא בכלא. אני תמיד מכינה אוכל 
ומשאירה לו במקרר. הוא מחמם לעצמו ולא 
מתלונן והוא אומר תודה, על האוכל, הכביסה 
וכד'. זכותי לחיות את החיים שלי וזכותו לחיות 

איך שהוא רוצה.
את מבינה? ככה אנחנו בכלל לא רבים והכל 
נראה טוב. השלמנו עם זה שיש גם מצבים שלא 

מסתדרים וזה בסדר לנו.
אני מציעה לך לכתוב גם על מצב ביניים כזה. 

תשובה*
את כותבת שהשלמת עם המצב ושאת אפילו 

נהנית בחיים באופן הזה. אני שמחה לקרוא שאת 
פעילה בגיל שלך ויודעת לתת מקום לרצונות 
שלך וזה נפלא. אני שמחה שאת לא סובלת. ייתכן 
שאם היית חווה מהו יחד זוגי אמיתי, היית מבינה 
שהמצב שאת מתארת, רחוק ממצב שאת מתארת. 
ניתן להגדיר מצב ביניים בזוגיות, כאשר הזוג 
מכוון לאידיאל הזוגי ורואה את עצמו בדרך 
אליו, כשהם עושים הכל כדי להתקדם, עם כל 

המהמורות שבדרך.
יחד עם זאת, כתבת שאת שלבי החיים עברתם 
באופן לא חיובי, כך שבשלב הנוכחי את מתפשרת 
עם מה שיש ואפילו מקבלת את  המצב הזוגי 
כבסדר. אני מבינה מדברייך, שזה מצב של בדיעבד 

ולא מצב רצוי באמת. 
אני משערת שהיית מאד שמחה להיות בזוגיות 
טובה יותר, כמו שתיארתי במאמר על זוגיות בגיל 
המבוגר. מגיעות אלי בעיקר נשים )ומעט גברים( 
שנמצאות במצבים דומים לשלך שהן מיואשות 
משינוי אצל הגבר ומעדיפות לחיות את חייהן 
האישיים, אלא שחיים אלה מלווים במועקה גלויה 
או סמויה באופן קבוע. לכן, את שלב הביניים 
שאת מגדירה, כשהוא מלווה במועקה, המועקה 
מספרת שנמצאים במקום הלא נכון וכדאי וחשוב 

ליצור שינוי רצוי בחייכם.
כשאתם נוסעים לילדים ביחד, זה נראה טוב. אלא 
שהילדים מרגישים ויודעים מה מצבכם הרגשי, 

גם אם תנסו להסתיר. 
ישנה תפיסה שגויה שאת הנעשה אין להשיב. 
שמה שלא עשינו כשהיינו צעירים, אבוד. מניסיוני 
אפשר לחזור במידה מסוימת לשלבים קודמים, 

בהדרכה צמודה.  
בזוגיות המבוגרת, יש שני צדדים: הצד הממסדי 
והצד האישי חוויתי. את מתייחסת לצד הממסדי: 
נסיעות  ילדים,  כסף,  בית,  יש  עובד.  העסק 

משותפות וכו' וכך החיים נראים "בסדר גמור".
נישואין נועדו לחיבור נשמתי, לקשרי לבבות. לצד 
האישי החוויתי. להכיר ולהרגיש זא"ז ולהיבנות 
זמ"ז. זו המטרה. הצד הממסדי הוא אמצעי, הוא כלי 
שבו ניתן להתפתח, להתרגש, לאהוב ולחיות חיים 
מלאים. בזוגיות יש יכולת להשתנות ביחד ולחוד. 
העולם הזה, המעשי, הוא כלי/אמצעי לפיתוח 
והגשמת הייעוד הנשמתי ואיננו מטרה בפני עצמה. 
זה טוב וחשוב שאת עסוקה ופעילה בחיים. 
זה לא במקום צרכים בסיסיים זוגיים של חום, 
קירבה ובטחון שהנפש זקוקה להם. אולי הקשיים 
ביניכם שהכאיבו לכם, נגעו במקומות נפשיים 
שעם הדרכה נכונה, יכולתם לרפא. כשמתנתקים, 
הפצעים הנפשיים נשארים וכל העשייה החיצונית, 
מכסה עליהם, כאילו לא קיימים וזו אשליה. 
הזוגיות, בנוסף לכל הטוב, היא הזדמנות לריפוי, 

גם דרך הכאב. 
לנפש אין גיל. לכן בכל שלב בחיים, עם ההבנה 
של מטרת הנישואין והרצון לתקן, אפשר לחיות 

יחד באהבה ובביטחון זוגי. 
הלב.  נדיבות  על  מדברת  תרומה  פרשת 
כשמקשיבים ללבבות של בני הזוג ומתנהלים 
בנדיבות כל אחד כלפי השני, מובטח שהחיים 
הזוגיים, ייתנו מרפא ללבבות והזוגיות תהיה משכן 

להשראת שכינה.

*מה שנכתב לעיל, נכון לזוגות גם צעירים יותר שהתייאשו 
מלהתמודד וחיים בדומה למה שרות חווה. חבל לגרור 
כך את החיים. מקווה שהדברים שנכתבו, יעוררו את 

המוטיבציה לחיות חיים מלאים בשמחה ובאהבה.

לתגובות ולשאלות וכן להצעת נושאים המעניינים 
esteravr@gmail.com - אתכם

האם יש מצב ביניים בשלב המבוגר 
של הנישואין?

טובים השניים
אסתר אברהמי 

יועצת אישית זוגית ומדריכת כלות

חינוך עד הלב
אורית דהן* "בלבבי משכן אבנה" 

לאחר מתן תורה אנו ברצף פרשיות העוסקות 
במשכן וכליו. פתיחת הפרשה בפסוק: "ויקחו 
לי תרומה מאת כל איש אשר ידבנו לבו תקחו 
את תרומתי". תרומת המשכן תלויה בלב. דהיינו 
ברצון, שהתורם ירצה לתת. זו התניה מיוחדת 

שאינה נוהגת בשאר מצוות התורה.
הרש"ר הירש מציין: "נדבת לבו - ...משמעות 
הוא  נדיב  פנימי...  נביעה ממקור  היא  נדב 
אדם חופשי ובלתי תלוי, שמעשיו באים רק 
מכוח ציווי פנימיותו... בא הכתוב ומטעים את 
תכונת ההתנדבות על ידי צירוף המילה 'לב'... 
ובהבלטה: 'נדיב לבו', לבו שלו. בכך מרחיק 

הכתוב כל דרך של כפייה..."
בבניית המשכן מבקש הקב"ה מעם ישראל לתת 
לאו דווקא את כספם וזהבם, כי אם את הלב. 

נתינה מתוך רצון. והנה נתינה מופלאה זו בונה 
בלב האדם משכן.

מקום  הינה  שזוגיות  ומופלא  מובן  וכמה 
"זכו-שכינה   - שכינה  להשראת 

ביניהם". זוגיות בנויה על רצון 
זוגיות עמוקה מבטאת  לתת. 

"תרומה" ולא "תמורה".
אלא שכאן ניתן דגש דווקא 
לילדים. יש ערכים שאם נשריש 
ונגַדל לאורם הרי שבע"ה נראה 

פירות מתוקים גם בזוגיות.
ננסה לתת כיוונים חינוכיים לחינוך 

לנתינה מהלב. תינוק שנולד כל כולו 
עסוק בעצמו. זהו שלב שה'אני' מצומצם והוא 
רק נוטל ולא נותן. וטוב שכך. ככל שהילד גדל כך 

ה'אני' מתרחב וכולל בתוכו מעגלים נוספים. עם 
התפתחותו, הילד למד שיש אותו ויש את הזולת. 
אט אט נוצרת תקשורת בינו לבין הסביבה. 
הילד לומד ליצור אינטראקציה עם 
החברה ולצאת מעצמו. ילד שיהיה 
עסוק רק בעצמו ובצרכיו לא 
בחברה.  מקומו  את  ימצא 
בנתינה  שיהיה  ילד  מאידך, 
לא מאוזנת ויוותר תדיר על 
עצמו, גם הוא במקום שדורש 

דיוק והתפתחות.
מי הילד שלי? הילד יונק מהוריו. 
ילד שגדל בסביבה של נתינה ועשייה 
למען, חוויית הנתינה טבעית עבורו ובאה לו 

בקלות. < 
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תְּרוּמָה טוֹבָה

רוּמָה  רָאֵל לָתֵת תְּ נֵי יִשְׂ שׁוּ בְּ קְּ רוּמָה הִתְבַּ ת תְּ בפְָּרָשַׁ

רָאֵל  נֵי יִשְׂ בְּ ר לָנוּ שֶׁ סַפֵּ ךְ הַתּורָֹה תְּ הֶמְשֵׁ ן. בַּ כָּ שְׁ ת הַמִּ לִבְנִיַּ

ה  ן עודֹ יותֵֹר מִמָּ כָּ שְׁ רִיאָה, וְתָרְמוּ לַמִּ רָצוןֹ רַב לַקְּ נַעֲנוּ בְּ

פִים  תָּ רָאֵל לִהְיותֹ שֻׁ נֵי יִשְׂ ךְ רָצוּ בְּ ל כָּ הָיָה צָרִיךְ! כָּ שֶׁ

לּאֹ  אפֶֹן מְיֻחָד שֶׁ הָיָה צָרִיךְ לְהַכְרִיז בְּ ן עַד שֶׁ כָּ שְׁ מִּ בַּ

רוּמותֹ. יָבִיאוּ עודֹ תְּ

ן הָיְתָה  כָּ שְׁ רוּמָה לַמִּ הַתְּ דִים אותָֹנוּ שֶׁ חֲכָמֵינוּ מְלַמְּ

ר  יְסֻפַּ עָלָיו  הָעֵגֶל,  חֵטְא  בְּ הָעֵגֶל.  חֵטְא  עַל  רָה  פָּ כַּ

ת הָעֵגֶל,  רָאֵל נָתְנוּ זָהָב לִבְנִיַּ נֵי יִשְׂ א, בְּ שָּׂ י תִּ ת כִּ פָרָשַׁ בְּ

ן הָיְתָה  כָּ שְׁ ת הַמִּ בְנִיַּ עֵת בִּ ה חָמוּר. כָּ וְזֶה הָיָה מַעֲשֶׂ

ה, וְכָךְ  ָ ל קְדֻשּׁ נוּת לִתְרםֹ לְדָבָר טובֹ שֶׁ מְּ לָהֶם הַהִזְדַּ

חֵפֶץ לֵב. הֵם עָשׂוּ בְּ

בָר לאֹ טובֹ אוֹ  ינוּ דָּ טָעוּת עָשִׂ ם אִם בְּ גַּ אן נִלְמָד שֶׁ מִכָּ

נוּת  מְּ דַאי לָנוּ לִמְצאֹ הִזְדַּ הוּ, כְּ הִתְנַהַגְנוּ לאֹ יָפֶה לְמִישֶׁ

ים טובִֹים  וְלַעֲשׂותֹ מַעֲשִׂ ינוּ,  עָשִׂ ן אֶת מָה שֶׁ לְתַקֵּ

עוּת,  ר' עַל הַטַּ נֶגֶד אותָֹהּ הִתְנַהֲגוּת, וְכָךְ נוּכַל 'לְכַפֵּ כְּ

ת טובֹ. יַּ עֲשִׂ וּלְהַרְבּותֹ בַּ

ישי, ערוץ הילדים

אל תפספסו את הפרקים החדשים של 

"שומר הסיפורים" באתר ערוץ מאיר 

לילדים!

המלצת השבוע
המלצת השבוע

הצטרפו למנויי ערוץ מאיר לילדים! באתר meirkids.co.il בטל 0732379860
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אילו אישה ואחותה הנזכרות בפרשה? 

 
מִצאו לפחות 2 זוגות.

חידהחידה

תרומה
ענו על החידות בדף הפרשה באתר ערוץ מאיר 

לילדים ואולי תזכו בפרס!

נכון או לא?נכון או לא?
1. לארון הברית היו 4 טבעות

2. המנורה היתה עשויה מכסף מצופה זהב
3. הנר המרכזי במנורה היה גבוה יותר משאר הנרות

4. גובה השולחן היה אמה וחצי
 5. את הקנים של המנורה יצרו בנפרד, וחיברו אותם 

     אחר כך
6. הפרוכת הבדילה בין ההיכל לקודש הקודשים

- איך קוראים לך? בת שבע 
כן, ואני בת תשע, אבל איך 

קוראים לך? 
- בן שואל את אבא שלו: 
'אבא אתה יודע לחתום 

בחושך? אני צריך שתחתום 
לי על התעודה'...

- אף פעם לא טעיתי, ואם 
טעיתי זה היה בטעות...

< ועדיין, זו הזדמנות לחבר כל עשייה ללב. הילד 
עשה, נתן, פעל למען... נפלא. לתת מילה טובה 
ולחזק את התנהגותו, ושלב נוסף יהיה לחבר 
אותו לעצמו - להזמין התבוננות פנימה – מה 
אתה מרגיש? האם זה רגש נעים? האם הרגש 

הזה מעלה אנרגיה? 
העצירה לצד התבוננות הינה הזדמנות להמליל 
את העשייה, לחבר לרגש ולבדוק את התחושות. 
כך הילד גדל כשהוא מחובר לעצמו. למחשבותיו, 

לרגשותיו ולתחושות הגוף.
ככל שהילד בוחר בנתינה וחש את המלאות 
הפנימית, כך הוא יגדל להיות אדם שיודע להיות 
בנתינה מתוך נקיות. נתינה מהלב. בשפתו של 
הרב דסלר - הילד גדל להיות אדם נותן ולא 

אדם נוטל.
קומה נוספת - ילד שיודע להיות בנתינה מתוך 

מלאות פנימית )ולא חלילה מביטול עצמי( 
יודע לתת מקום לאחר גם אם הוא שונה ממנו. 
קיומו של האחר השונה ממנו אינו מהווה איום. 
ילד שלומד לצאת מעצמו ולהיות עבור האחר, 
לומד אט אט לראות את האחר וללמוד שיש 
נקודות הסתכלות שונות ואין זה מבטל אף אחד. 
בכל אינטראקציה חברתית יש גם חיכוכים ואי 
הסכמות )ואפילו מריבות(. היכולת של הילד 
לראות את הדברים מנקודת הראייה האישית 
שלו ולאחר מכן לראות גם את הזווית האחרת 
של חברו, היא זו שתבנה בתוכו את היכולת 
לקיים: "ואהבת לרעך כמוך". היכולת לחיות 
את ה'סרט' הפרטי שלו וכל מה שהוא קולט 
מהמציאות ולצד זה לדעת גם לצאת מה'סרט' 
של עצמו ולראות שלשני יש 'סרט' אחר על 
אותו אירוע, הינה בסיס לקשר וחיבור. וכמה 

חשוב לדעת לשתף בזווית הראיה שלך ולתקשר 
אותה. מה שאני, הילד, רואה אינו בהכרח מה 

שחברי רואה.
איך נוכל להקנות לילדינו את היכולת להכיר את 
עולמם הפנימי ולתת לו מקום וכבוד ולצד זה 
לראות את הזולת ולהכיר בשונות מבלי להרגיש 

מאוים ומבלי לבטל את האחר? 
אם נדע להקנות זאת, נגדל דור שנקודת הפתיחה 
לחייו הבוגרים ולזוגיות בריאה תעלה פלאים ולא 
פחות מכך, היכולת להתחזק באחדות בתוכנו 

תתעצם.
דוגמאות פרקטיות ניתן בטור הבא.

*אורית דהן, מנהלת נועם בנים ומנחת קורסים לאימון 
orittguvot@gmail.com :רגשי בשיטת התדר. לתגובות

ניתן לשלוח שאלות ובקשות לנושאים במייל המצורף.
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על סדר היום
 הרב שלמה אבינר

הדבקות הא-להית האמיתית, כשהיא משפעת את שפעה על העובד האמיתי, היא ממלאת אותו 
זיו תענוג והרחבת הדעת, וכל הכחות וכל החושים שלו מאירים ושמחים, והעולם וכל מלואו שמח 

עמו. ההשגה המביאה את הדבקות האמיתית, ובאה עמה ביחד, היא ההארה של העושר של הישות 
הא-להית, שהיא משבעת מטובה את כל הקשורים עמה. ניצול הוא בזה מהעוני הגדול של העולמות 
הנפרדים, שכולם הם חשוכים ודלים, לגבי האור והעושר העליון של מלך הכבוד ב"ה, ד' אלהים אמת, 
המצוי האמת, אשר אין עוד מלבדו ואפס זולתו. כי אשב בחשך ד' אור לי, אל ד' ויאר לנו, ד' אורי וישעי 

 ממי אירא, ד' מעוז חיי ממי אפחד, ואבואה אל מזבח א-להים, אל אל שמחת גילי.
שמונה קבצים ו, יח

עלה למרומים
הרב זאב נוימן זצ"ל

איש תם וישר
איש עמקן וחריף

איש אשכולות רחב
העורך הנאמן

של כתבי מרן הרב קוק
וכתבי רבנו הרב צבי יהודה

אשר מסר נפשו עליהם
ואשר לא היתה לו בחייו

מגמה אחרת.
זו היתה שאיפתו

יומם וליל
ורוח ד' סייעתו

בעבודת קודש זו
וכולנו חייבים לו הרבה

כי עבודת עריכה
אינה סתם מלאכה
אלא חכמה עמוקה

אחראית וקשה
וד' בחר בו
וחנן אותו.

אוי כמה לבי דוה עליך
ידידי הנאמן

שותפי לעבודה שנים רבות
כמה אני חייב לך

לעולם לא אשכחך.
עלה למרומים
מחכים לך שם
מרן הרב קוק

ורבנו הרב צבי יהודה
כדי להודות לך

וכדי לשבחך.
לך למנוחתך

איש ישר וצדיק.
אתה במרומים

אך רוחך נושבת פה
בעולמנו.

תהיה נפשך
צרורה בצרור החיים

עם כל הצדיקים.

הרב זאב נוימן זצ"ל


